
DEMERSURILE PENTRU CONSTITUIREA 
REUNIUNII INVAŢATORILOR ROMANI DIN BIHOR 

(1888-1891) 

In anul 1888 se înregistrează fo Transilvania şi Banat preocupan mai 
insistente în direcţia constituiri.i de reuniuni ale învăţătorilor români. Această 
realitate se extinde şi ,În Bihor, unde interesul pentru asemenea factori culturali 
se finalizează. Mai întii este aleasă o comisie - cu prilejul conferinţei din 
acest an a ,învăţători:or români din dist•rictul şcolar orădean -, care avea 
sarcina de a concepe statutele viitoarei reuniuni „tracruale", adică a reuniunii 
învăţătorilor din inspectoratul şcolar al Orăzii, care cuprindea .în ~era ei 
de infiuenţare satele din apropierea oraşului de pe Crişul Repede. Aşa cum 
se menţionează într-un document inedit, reuniunea „în:fiinţândă" a şi ,ţinut 
deja două şedinţe, colectiÎndu~se banii pentru aceasta şi fiind elaiborate statu
tele ei 1. Este evidentă deci ,împrejurarea că primele demersuri pentru organi
zare.a unei reuniuni învăţătoreşti ,în Bihor au fost efectuate ,în anul 1888, 
ia·r pînă în toamna anului 1889 au fost cristalizate ,prevederi:e s-tatutare, în 
vederea validării lor de adunarea generală a învăţătorilor. 

La 30 septembrie 1889 au iÎnceput lucrările coDJferin,ţei .învăţătorilor din 
districtul .şco!.ar orădean, prezidată de Toma Păcală, inspectorul şcolar. ln 
şedinţa din după amiaza aceleiaşi zile au fost prezentate, de Iosif Crăci,un, 
statutele reuniunii. Conferinţa s-a dec:arat de acord cu -conţinutul acestora, 
pretinz.înd unele mici completări (la paragrafele 21, 26 şi 29), care nu schim
bau esenţial lucmrile2. 

Depistînd ~n fondurile documentare pă,strate la filiala din Oradea a Ar
hive!or Statului textul acestor p,rime sta~ute, avem posibilitatea de a desc~fra 
modul fo care au conceput imţiatorii ei funeţionarea reuniunii, ro:ul care i 
se conferă şi alte realităţi demne :de interes ştiiniţi1fic. Reuniunea invăţ~rorilor 
români din traotul (inspectoratul) Orăzii Mari ave.a ca scop: ,,înaintarea În
văţămfotului, ,promovarea culturei poporali, lăţirea ounoştinţelor şi experien
ţelor celor mai practice pe terenul ,ştiin-ţilfi.c pedagogic, faţirea cel,ui mai 
corespunzător metod de propunere, 1mbunătăţirea stărei materia!e a !Învă
ţătorilor şi ~nfiinţarea unui fond fovăţătoresc, din care să se poată sprijini 
înaintarea învăţămîntului ,şi ajutora învăţătorii neputincioşi de a ,purta ofi
ciul, preoum şi văduvile şi orfanii acelora". Prioritatea o constiruia, cum era 
şi firesc, preocuparea pentr•u pelifeoţionare.a în,văţăm1întului ,şi 0.sigurarea unor 
condiţii omeneşti de viaţă penttu ~nvăţători şi familiile lor, chiar ,şi pentru cei 
1n v-îrstă - care erau incapabili să mai profeseze -. dar nu sînt excluse nici 
mani:festările culturale, meni·te să ridice nivelul cultural al locuitorilor rurali. 

1 Arhivele Statului Oradea, fond Episcopia ortodoxă ,~nă din Oradea, dos. 207, 
f. 76-79. 

2 Ibidem. 
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Se urmărea din,aanizarea activită,ţii învăţătorilor, adevăraţii animatori ai 
vieţii culturale ,a satelor ,romineşti. Se constată că reuniunea ,îşi propunea obiec
tive cu caracter specific, de evidentă factură profesională, concomitent cu 
cele impuse de desfăşurarea unor acţi,uni de apărare naţională, de cultivare a 
sentimentelor patriotice. Asemenea finalitate era, dealtfel, vizată şi de cele
lalte asociaţii ale 1Învăţătorilor români din Tran,sil-vania, Banat :şi Maramu

. reş, exis~înd deci o concordanţă de intenţii şi preocupări, important ifiinC fap-
tul că reuniunile deveneau instrumente de preparare a progresului, atnt în 
viaţa a~ămintelor şcolare, cit şi ân cea culturală-locală. 

Reuniunea avea patru categorii de memibri: ordinari, .fundatori, ajutori 
şi onorari. Membri ordinari erau absolrut toţi fovăţătorii, ~nvăţătoarele şi 
„subînvăţătorii" din inspectoratul ;şcolar al Orăzii Mari, adică din Ora.dea şi 
următoarele sate: Alparea, Apateul unguresc, Apateul românesc, Bogei, Bu
ciumi-Topeşti, Bm:uroaia, Calea Mare, Cheresig, Cheriu, Ghiraleu, Ohirib~. 
Ghi,ş:az, Ohişirid, Cotiglet, Cuzap, Darv~. Diosig, Demişoara, Făncica, Fel
oheriu, Fughiru, Giriş, Hidişelul de Jos, Hid~şelul de Sus, !teu, Lazuri, Leş, 
Marginea, Mierlău, Oşorhei, PaThida, Peterd, Păuşa, Rontău, Săcal, Satu Bar
bă, Sîntelec, Şumugiu, Şuşturogi, Săldăbagiu, Spurcani, Suiu~ Stracoş. Tărian, 
Tăşad, Toboliu, Varviz, Borumblaca, Vecherd, Velen,ţa, Voivozi şi Saca. In 
situaţia că vreunul dintre învăţători se va transfera în altă parte şi doreşte 
să rimînă membru al reuniuni.i, este destul să acltite taxa de membru pentru 
a-şi păstra această -0alitate. Drepturile membrilor CTau multiple: de a face 
diverse propuneri constructive în cadrul adunărilor generale, de a interpela 
şi participa la alegerea conducătorilor reuniunii, precum şi de a wsţine lucrări 
cu conţinut metodico-pedagogic 1şi cultural. Acei membri care nu vor avea 
un comportament moral vor fi excluşi din reuni,une, după ce ân prealaibil 
li se vor face trei „dojeniri". 

Referitor la memrbrii fundatori, statute:e precizează că pot fi „toţi acei 
indivizi nepătaţi şi trecuţi de cel puţin 20 de ani", oare iînsă vor achita suma 
de 20 florini. Membrii ajutători pot ifi nu numai persoane, ci şi „r.omunele, 
corporaţiunile cet(ăţeneşti)" - adică satele :şi ,unele instituţii şi societăţi -
care vor „contribui după ibrunăvoinţă la fondul reuni,unei". Membri onorari 
însă nu puteau fi decît acei caTe erau aleşi fo adunarea generală, pentru 
importante merite pedagogice ·şi ·ştiinţifice, sau iÎn ce priveşte &u~inerea mate
rială şi morală a reuniunii. 

Io mod obişnuit reuniunea a fost prezentă ,în viaţa publică prin doua 
adunări generale anuale (una pe parcursul anului şcolar şi cealaltă în timpul 
vacanţei mari), putiînd .fi convooate ,şi adunări „extraordinare", impuse de 
necesităţile zilei. Toţi membrii ordinari ai reuniunii erau obli,ga.ţi să fie 
prezenţi la aceste adunări, cei absenţi (fără motive temeinice) fiind amendaţi. 
sumele provenite intrind ~n fondul reuniunii.. 

Adunările generale erau, aşadar, prinicif>4].ele manifestări al.e reuniunii, 
adevărate evenimente, la care ,participau majorita·tea ~nvăiţătorilor, cu scopul 
de a se informa asupra unor p~bleme de interes didactic, social, cultural şi 
chiar politic. ,Io cadrul adunăTilor ,,se vor pertracta teme diver.se, ... se vor 
face noţiuni şi reflexiuni as.upra metodului de propunere, recenziuni asrupra 
cărţilor şcolastice". Tot în contextul acestora vor fi .justificate cheltuielile 
reuniunii, modul de folosire a. fondurilor ei, care ,se alcătuiau tn principaJ din 
taxele şi conttibuţiile benevole ale membrilor, precum şi ale wior generoşi 
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sUSţinători. Dealttfel, taxa de membru era deja stabilită, clte 1 florin pentru 
fiecare .sută de florini din retriibuţia anuală a !Învăţătorilor. 

Cu totn1l deosebită ni se pare precizarea din statute care se referă la 
unele intenţii ale reuniunii, de a asigura - cu mijloace proprii - noi posibi
lităţi de ,perfe0ţionare a activităţii didactice. Astrfel, clnd ,/ii vor concede 
împrejurările", reuniunea va trimite trei membri ca să „cerceteze şcoale!e, in
stitutele şi reuniunile cele mai renumite" din monarhie, dar şi din „străinăta
te", adică din România, spre care se ~ndreptau privirile tuturor românilor de 
dincoace de Carpaţi şi al cărei sistem de 1Învă.ţămînt ~i interesa, cu justifi
care, pe românii bihoreni. Cheltuielile erau ,susţinute de ,reuniune, urmînd 
oa, după efectuarea acestei deplasări, cei care au .avut un asemenea prilej să 
prezinte - în cadrul adunărifor ,generale - .,cunoştinţele ,şi experienţele fă
cute". Ou alte cuvinte, ,să .fie comunicate rezultatele unui autentic schimb de 
experienţă profesională. Este cea clintii. menţiune documentară care atestă 
propuneri avînd ca obiect realizar-ea unor utile contacte profesionale Între 
învăţătorii bihoreni şi ceilalţi învăţători români, ,îndeosebi cu cei din ţara 
liberă. 

In fruntea reuniunii se o31flau mai mulţi aşa-ziişi „oficia.li": preşedintele, 
doi vicepreşedin,ţi, un casier, un controlor, doi notari şi •un avocat. Ei sînt 
aleşi, în mod democratic, odată la trei ani, în cadrul adunărilor generale. 
Există ,şi o conducere ,,administrativă" a reuniunii, care aparţine unui comi
tet din şase membri, cu domiciliul .în Oradea. In sarcina acesruia cădeau 
chestiunile curente, ca încasarea taxelor de membru, organizarea adunărilor 
generale (anunţarea lor din vreme fo presa timpului), elaborarea de „proiecte• 
şi a.ltele. Comitetul urma să facă anual o informare despre propria-i activi
tate. Toate aceste IÎndatoriri siînt prestate fo chip gratuit, ele intrînd fo atri
buţiile conducerii reuniunii. 

Reuniunea va di.spune de un sigiliu propriu, pe care va figura titulatura 
integrală a acesteia. Statutele nu pot ifi mod~ficate declÎt fo adunarea generală, 
,,prin majoritatea voturilor•3, adică numai cu adeziunea unui număr impor
tant al membrilor ei. 

In conferinţ,a ,învăţătorilor români din idistrictul Orăzii, de la 30 ,septem
brie 1889, după ce au fost aprobate de cei prezenţi statutele reuniunii, -casie
rul acesteia a făcut cunoscut faptul că ,în anul precedent s-a constituit fondul 
ei .din 15 .florini. Tot atlUnci au fost aleşi „oficianţii" reuniunii (ca preşedinte 
- Toma Păcală, inspector şcolar; vicepreşedinţi - Elia Bochi:Ş, !Învăţător fo 
Oradea şi Teodor Flutur, ~nvăiţător În Apateu; casier - Petru V.a.şadi, ,învă
ţător în Gheresig; controlor - Gavril Pal, ,învăţător 1În Tă,şa:d; notar -
Iosif Crăciun, fovăţător fo Diosig; notar II - Nicolae Indrieş, învăţător fo 
Parhida) şi totodată membrii comitetului ei (Paul Boţco, fovăţător ~n Da-rvaş; 
Ştefan Tu!van, fovă.ţă1or ,în Velenţa, cartier al oraşului Oradea; Ioan Horvath 
- fovă.ţător în Toboliu şi Pantelie Bugariu, invăiţător 1În Satu-Barbă). 

Membri ordinari ai Reuniunii învăţătorilor români din „tractul" Orăzii 
Mari ,puteau fi cei 45 de Învăţători -care fonqionau la şcolile existente fo .sa
tele ce aparţineau acestuia. De menţionat faptul că opt ~oii n-.aveau învăţă
tor (Buciumi-Topeşti, Bucuroaia, Ohiribiş, Cotiglet, Hi~lul de Su,s, Hidi
şelul de Jos, Sântelec şi Şuşturogiu), ceea ce era .un ifenomen larg răspîndit în 

3 Idem, f. 59-62. 
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Bihor. Referindu-se la însemnătatea acestei conferinţe iÎnvăţătoreŞti - care 
a contribuit decisiv la ,înfiinţarea unei reuniuni profesionale şi a analizat şi 
alte probleme, asupra cărora nu mai stăruim - un' participant nu ignora 
împrejurarea că lipsa de fovaiţători ,În Bihor, unde funcţiona un important 
gimnaziu superior românesc, ,,este - după cum ,însuşi consideră - un fe
nomen nenatural, că chiar ,în aceste păI'ţi nici pînă astăzi nu s-au putut 
deplini toate staţiunile ,învăţătoreşti cu ,învăţători cal~fioaţi" 4 • Apreciind, pe 
bună dreptate, eficienţa neobişnuită a co[ljferinţei din toamna anului 1889, 
autorul unui material pubEcistic formula as~fel de consideraţii: ,,Acest rezul
tat ne este scump, pentru că el ne dovedeşte că -În corpul :invăţătoresc a 
început a [se] dezvolta tot mai mult ,spiritul conştiinţei istorice şi al sublimi
tăţii chemării învăţătoreşti"5 • 

Luînd act de împrejurarea că „-Învăţătorii noştri ,Întruniţi în conferinţa" 
de la Oradea „au decis a ~nfiinţa o ·reuniune ,învăţătorească partioulară şi au 
votat şi statute pentru acea reuniune", autorităţile con.fesionale apreciază 3nsă 
- cu deplin temei - ,ca „scopul unei asuf el de reuniuni s~ar putea realiza mai 
uşor prin ,înfiinţarea unei reuniuni generale pe,ntru învăţătorii noştri din întreg 
districtuJ."6 (subl. ns.) orwean, a:t1fel spus .de ipe fotreg teritoriul fostului co
mitat Bihor. Pentru a .fi analizată situaiţia, era necesa-ră organizarea unor 
„conferinţe ,înguste" (restrînse) iÎn toate inspectoratele districtului, pentru ca 
învăţătorii să se pronunţe „awpra modului -înifiinţărei unei reuniuni generale 
învăţătoreşti" şi în legătură cu conţinutul statutelor la care ne-am referit 
{trimise În copie). Consultarea celor mai buni învăţători din Întreg districtul 
era utilă, ,deoarece dintr-o discuţie colectivă se ,putea obţine o soluţie mai 
potrivită momentului, chiar dad unele interpretări se vor dovedi depaişite şi 
inadecvate. Semnificativ ramîne totuşi modul cum au Înţeles organele de 
conducere a învăţământului românesc ,din Bihor finali12area ·Încercărilor de 
constituire a unei reuniuni pmfesionale a învăţătorilor. 

Conform „ordinaţiunii" primite, în toate inspectoratele au avut loc 
consfătuiri asupra chestiunii amintite, ,în cadrul .cărora au fost formulate 
divel'Se opinii. Le consemnăm pe ce:e mai interesante, pentru a fi cunos,cut 
procesul de constitui•re a reuniunii districtuale a ,învăţătorilor bihoreni, ca 
o etapă superioară stadiului de pînă atunci, oînid se optase pentru o reuniune 
cu caracter local, cum ar fi fost cea din Oradea. 

La 30 ianuarie 189C s-a organizat •În Cefa „adunanţa mai multor ,învă
ţători" din inspectorat•ul Tincei, prezidată fiind -de Iosif Vesa, cu care prilej 
au fost îndeplinite cerinţe!e -din ci•rculara primită. Concluzia conferinţei este 
următoarea: ,,Scopul reuniunei fofiinţînde fiind •salutar, ,în ce priveşte ,Însă 
modul fofiinţărei reuniunii, ânvăţătorii din irn„pectoratul Tincei, ca şi pînă 
acuma un con:ferinţe'.e tractiuale, aşa şi de a·stă dată, află mai consult a se 
înfiinţa o reuniune învăţătorească districtuală ,(subl. ns.) cu titlul: ,,Reuniunea 
învăţătorilor g·r. or. rom~ni din diHr:ctul Orăzii Mari" 7• Din protocolul 
acestei conferinţe reiese faptul că statutele au fost ,,IÎn consonanţă" 8 cu textul 

' O conferinţă învăţătorească, În Biserica şi şcoala, 1889, nr. 49, p. 185-386. 
~ Ibidem. 
• Arh. St. O., fond Ep. Ort. Rom., dos. 207, I. 63-65. 
1 Idem, f. 58. 
8 Ibidem. 
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altor statute, care au fost prezentate ,În conferinţa din anul 1888 a in::ipecto
ratului ,şcolar al Tincei (după care au fost transmise organuh1i ierarhic), ca 
atare s.înt acceptate, cu menţiunea ca toate prevederi:e lor să ţină cont de 
faptul că este vorba de o reuniune districtuală. Se mai pretinde ca numai 
atunci să se acorde ajutoare de către reuniune, cin.ci fondurile ei vor creşte 
considerabi,1 şi din dobânzile obţinute după capitalizarea lor (adică depunerea 
În bancă) vor fi acoperite solicitările de acest fel. De reţinut şi propunerea ca 
taxa de membru să fie de doi florini pe an. Deoarece unul din scopurile 
reuniunii este acela de a contribui la „promovarea culturei poporali", 5e 
impunea ca aceasta să...şi întemeieze - din mij:oace _proprii - o bibliotecă 
cu „opuri corespunzătoare, din care membrii să poata âmprumuta cărţi gra
ruit"9, iar alte persoane numai după ce vor achita o taxă. 

Conferinţa din tractul Peşteşului a avut loc 1În Aleşd Ja 13 februarie 1890, 
dezbătîndu-se pe larg „cestiunea" reuniunei. Învăţătorul Avram J.gna a făcut 
o „critică serioa~ă" statutelor, la care s-a asociat şi Teodor Filip, inspectorul 
şcolar. Avram I,gna apreciază că scopul reuniunii este „salutar", însă crede 
că trebuie eliminată partea care se referă la „ajutor,area vLuve:or şi orfa
nilor -rămaşi după învăţători" 10, deoarece această chestiune cade ,în sarcina ,legii 
de „pensiune". Cît priveşte textul statutelor, el consideră că trebuie ampli,fi
ca:te, sau alvfel zis transformate ân fond şi formă, ast:fel ca „părţile swpenf!ue 
[ :sa] se lase afară". Prin urmare, Avram lgna „vine cu un alt proiect de 
statute menite i:entru Înt·re,g districtul" , care este recunoscut ca hun de către 
cei prezenţi şi, ,în consecinţă, este trimis la Oradea pentru va:idare. 

Statutele acestea sînt compune -din cinci capitole .şi 35 paragraJfe. Ele 
conţin unele deosebiri faţă de cele ale orădenilor, .fiind mai sistematic ela
borate. Dintre -datoriile membrilor reţinem u-rmătoarea: ei trebuie să militeze 
pentru „propăşirea reuniunii şi realizarea scopului" acesteia, ./mpărtăş;nd 
adunării vederile şi experienţele" 11 lor. Toţi membrii reuniunii au însă dreptul 
de a lua „parte activă la de~ateri ,în adunările generale, fădn<l propuneri 
şi interpretări", lărgindu-<se astifel posibilităţile lor de a se maniifesta în 
cadrul organizat oferit de asociaţie. 

Capitolul intitulat Mijloacele spre ajungerea scopului fixează, În termeni 
mai severi, modul cum va fi încasată taxa -de membru. Comune!or li se 
pretindea să-i „provadă pe ,înva,ţătorii săi la timp cu spese de ca,lătorie [la 
con1ferinţele şi adunările genernle ale reuniunii - n.n.] şi diurnele prescri
se", de 50 creiţari pe zi. Era un lucru nou, care a.runc.a sarcini financiare în 
contul săteni'.or, care şi aşa susţineau materia!1mente şcoala ~i biserica, mai 
mult, achitau şi sala•riile învăţătorilor. Fără ,îndoială că invăţătorii aveau 
mijloace reduse L

1e existenţă şi că trebuia să Ii se restituie cheltuielile de de
plasare, dar nu de ţărani, ci eventual de organele ecleziastice orădene, dacă 
nu de autorităţile administrative. 

Interesantă este precizarea că adunarea generală va trimite - atunci 
cinci ,îi vor „concede •Împrejurări'.e" - .doi sau trei membri ai 5ăi, c.i „să cer
ceteze reuniunile din patrie sau la vr-un curs .de industrie de casă (1mpletit, 
cioplit, văpsit, surărit etc)", pentru ca după ce se vor reîntoarce să comunice 
,,cunoştinţele şi experienţele" lor şi. să deschidă, în perioada vacanţei de vară, 

8 Ibidem. 
10 Idem, i. 50-51. 
11 Idem, f. 52-54. 
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cursuri practice pentru fovă.ţători. Faţă de primele statute, În acestea s!nt 
menţiuni mai clare referitoare .la crearea de ,posibilităţi fo vederea perfeeţio
nării şi completării activităţii fovăţătorilor. Pentru ,siffr.~tul veaoului trecut 
este, neîndoielnic, o orientare modernă, cu mari perspective. Concretizarea ei 
depindea ,însă de mijloace:e materiale de ,care va dispune reuniunea. 

Statutele la care ne referim conţin şi propunerea ca reuniunea să fie 
împărţită ,în subreuniuni, adică rtn ,fiecare tract (inspectorat ·şcolar) să existe 
o filială, în frunte cu un preşedinte, un notar, un ibÎ!blioteoar .şi 5 membri 
(într-un comitet). Su!breuniunile vor fi convocate ,în două adunări în timpul 
vacanţelor scurte. Rezultatele activităţii lor urmează să Jie aduse 1a cunoş
tinţa adunărilor proprii, dar ,şi concu.cerii cenwale a reuniunii. 

ln capitolul al V-lea al stiatutelor sînt ouprinse prevederile care au ca 
obiect atribuţiile adunării generale (principalul factor de ,conducere a reu
niunii), comitetului şi „oficialilor" asociaţiei. De reţinut interzicerea discu
ţiilor politice în cadrul ,adunărilor generale, impusă, desigu-r, de autorităţi, 
care nu admiteau ca reuniunile -să ,devină instrumente ale luptei pentru drep
turi politice şi cu:turale, cum s--a întâmplat şi în cazul altor ,socÎetaiţi cultu
rale bihorene, oind .funcţionarii administrativi locali şi ·reprezentanţii guver
nului au intervenit direct pentru a :fi inclusă În statute o asemenea interdi.cţie. 
Faptul era cunosout ce către autorul proiectului de statute işi el, de la bun 
început, a indus prevederea respectivă, pentru a evita discuţii ulterioare. 

Conferinţa rînvăţătorilor din inspectoratul şcolar Beliu, care a avut loc 
în Ucuriş (la 17 .februarie 1890), s-a ,pronunţat ,în legătură ,cu utilitatea reu
niunilor12, .dar - din motive diverse - a ajuns la concluzia ca, pînă la 
„timpuri mai favorabile", .să se focă recomandări .învaiţătorilor din districtul 
ora.clean, ca aceştia să devină membri ai •reuniunii existente 1în Arad. Deci, un 
punct de vedere .delfensiv, ex.primat de învăţă,torii mai apropiaţi de Arad decît 
de Oradea şi care înclinau să participe mai degrabă la adunările asociaţiei fo
văţători!or cu sediul la Arad. 

Peste oîteva luni, ~n 17 iulie 1890, s-a desfăşurat coll!ferinţa ,.Îngustă" a 
învăţătoriLor din Vaşcău rşi împrejurimi, siulb preşedinţia lui Vasile Papp. Cei 
prezenţi, ,,după dezbateri miritorii", s-au pronunţat ,,în principiu, ~i res
pective ,îşi dă opiniunea fotr-acolo ca reuniunea :învăţătorească să fie gene
rală pentru fotreg districtul"13 orădean. Se avansează ,propuneri .folositoa·re, ca 
în conducerea reuniunii districtuale să .figureze ,şi membri din „provinţă", iar 
adunările ei ,generale să fie „ambul,an te", adică să se desfăşoare fo dirferi te 
aşezăi-i bihorene, pentru ca astfel să se mobilizeze la o activitate mai dinamică 
întregul corp de cadre didactice de la şcolile elementare ,(primare) româneşti 
din Bihor. 

La 13 noiembrie 1890, sub ,conducerea inspectorului şcolar Ioan Moga, 
s-au desfă:şurat lucrările conrferinţei rînvăţă·torilor din „tractul" Beil.l!Şlului, care 
,,îmbrăţişează" ideea ca reuniunea să fie împărţită „în mai multe sub
cerruri"14, adică în fiecare insipectorat ,şcolar, ·pentru că numai astfel „instruc
ţiunea şcolară se va putea controla mai bine şi cu uşurinţă". De asemenea, 
conferinţa „consimte ou înfiinţarea unei reuniuni ~nvăiţătoreşti generale pentru 

12 Idem, f. 56. 
13 Idem, f. 47. 
14 Idem, f. 173. 
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învăţătorii din fotregul district" 15 al Orăzii M.iri. 1n ce priveşte conţinutul 
statute:or, conferinţa declară că „nu se simte fo .stare a ere.a mai bune sau 
compune mai potrivite" şi, ca atare, .,decide a le primi de bune şi pentru în
văţătorii din acest inspectorat", al Beiuşului. 

Pină fo vara anului 1890 au fost efectuate demersurile necesare dar~fi
cării tuwror inspectoTatelor ,şcolare asupra rosturilor unei asocia-ţii generale 
districtuale a ,învăţătorilor. S-a constatat faptul că majoritatea absolută a 
a,cestora au subscris la ideea că este imperi~ necesară constituirea acestei reu
niuni. Aşa.dar, de l,a stadiul de organizare a unei reuniuni „tract:ua:e• - ca·re 
să-şi desfăşoare activitatea doar ontr-un singur inspectorat işcolar - s-a ajuns 
la decizia de a ,se fofiinţa o asociaţie mai cuprinzătoare, iÎn oare să intre 
toţi învăţătorii români din Bihor. A fost un ,real progres fo modul de fo
ţelegere a importanţei Q;SOciaiţiilor profesionale de către toti cei implicaţi În 
hotărîrea finală. Pe baza acesteia au urmat noi paşi În direcţia organizării 
reuniunii, de data aceasta pornindu-se de la etapa constit'llirii de subreuniuni 
(despă-rţăminte sau filiale) on fiecare inspectorat şcolar, din care s-a alcăwit 
apoi reuniunea generală districruală, care S-'1 adăugat celorlalte două reuniuni 
ce fii-11Jţau în eparhia Aradului, una fo păr,ţile ,,banatice'" şi cealaltă fo zona 
din apropierea Aradului18• 

La 20 noiembrie 1890 a avut loc, fo localitatea Cefa, conferinţa fovă
ţătorilor români din inspectoratul ,şcola·r al Tincei, cu prilejul căreia s-a 
constituit ,,clespărţămfotul cercual al reuniunei districtl\lale tnvăţătoreşti" 17, 
aleg.indu-se „oficialii" acesteia (pe o perioadă de trei ani), duipă cum urmează: 
- preşedinte Iosif Silaghi (iÎnvăţător on Mădăraş); - vicepreşedinte Ioan 
c.osta (învăţător IÎn Inand); - nota,ri Ioan Mihişiu (Cdfa) şi Paul Pop 
(Ciumediu); - casu:r Sofroniu Popa (Tule.a); - controlor Rom.an Popoviciu 
(Micherechiu) şi b~blioteear Pamelie Bugariu (Roit). Conferinţa ,şi-a ,,expri
mat dorinţa de a convoca adunarea generală constituantă a reuniunei fovă
ţătorilor din districtul orădan pe zilele ultime ale lunii aprilie" 18 1891, oind 
despărţămîntul .din Tinca va prezenta un regulament intern de rfunqionare, 
preoum ~ un ,,elaborat pentru constiwirea despărţămîntului iÎn seoţiuni te
ritoriale". 

lnvăţătorii din „tractul" Peşteşului au fo1fiinţat „despă,r,ţăm~nţ[ul] cer
cual al reuniunei ,generale Snvă.ţătoreşti"19 la 24 noiembrie 1890, cînd au 
fost aleşi conducătorii acestuia: preşedinte Avram Igna, vicepreşedinte Ale
xandru Popescu, notari Simion Butiri şi Iosif Crainic, casier Aron Bulzan, 
-controlor Ioan Antonescu ,şi bibliotecar Teodor Ton,ţ. Cu prilejllll conferinţei, 
Avram lgna propune ca - ,în vederea elaborării ,,vreunei cărţi" - fiecare 
învăţător să prezinte adunării reuniunii clte o lucrare (.,de cel puţin o coa
lă") a~nd ca obiect experien,ţa personală20• 

15 lbidun. 
18 Avis învăţătorilor din diecesa AraduJ"i, în FIZl'Tlilia, 1890, nr. 33, p. 398, nr. 34, 

p. 411. . . 
17 Arh. St. O., fond Ep_. Ort. Rom., dos. 207, f. 167-168; Ioan Mih~u, Despre con

fen,nţ4 tractiudă a învăţătorilor din tractul protopresbileral al Tineri, in Biserica fi ,coala, 
1890, nr. 51, p. 408-409. 

18 Ibidem. 
18 Arh. St. O., fond Ep. Ort. Rom., dos. 207, i. 142. 
211 Ibidem. 
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Conferinţa 1Învăţătorilor români ciin inspectoratul Beiuşu!ui a fost ~n 
aceeaşi zi, ea deci2i:nd constit-1frea des.păr-ţam1Întului „cercu.al" al reuniunii 
generale învăţătoreşti, !În frunte cu: Nicolau Ciavici (preşedinte}, Teodor Bar
buş (vi:epreşedinte), fa.rob Popa, Ioan Buda (notari), Demetriu SelÎJştoan (ca
sier), Elia Locan ( controlor) şi Georgiu Goina (bihliotecar21 ). ln legătură cu 
data cînid ar trebui .să se or,ganizeze adunarea .generală a reuniunii, confe
rinţa apreciază că aceasta ar putea fi numai în „careva zi" a lunii august din 
anul 1891, timp ipînă la care vor fi primite „cond'llze:e de la toate" despă·r
ţăminte'.e cercu.ale ale acesteia. 

Invătătorii ,din inspectoratul Vaş,căului au încercat să se ·Întiîlnească tot 
în ziua de 20 noiembr:e 1890, conform indicaţiilor primite, fosă vremea a 
fost nefavorabilă, ast1fel că au amînat ,conferinţa lor pînă la 28 decembrie 
1890, c:n::l s--.a stabilit ca .despărţămînuul cercu.al al reuniunii să ,fie condus 
de: Petru Bogdan {preşedinte), Ioan Pinter (vicepreşedinte), Vasiliu Sala, 
Nicolau Gura (notari), Petru Gavra (casier), Nicolau Chişiu {controlor) şi 
Nicolau Bortoş (bibliotecar22). 

Fără îndoială că şi ,În inspectoratul Beliu s-a desfăşurat o asemenea 
conferinţă de constituire a despărţămîntului local al reuniunii, de vreme ce la 
30 aprilie 1891 a avut loc o şedinţă a comitetului acesteia, prezidată de Paul 
Ga vri.lette23 , preşedintele despărţămî n tul ui. 

Aşadar, la sfîrşitul anului 1890 luaseră fiinţă despă.rţămi.ntele Reuniunii 
învăţă·tori'.or români .din Bihor, teme:ia şi componentele ei, care vor ceveni 
factori ai activităţii de perfeqionare didactică. De ·remarcat •Împrejurarea 
că aceste filiale ale reuniunii au procedat la acţiuni proprii, care anticipează 
Întemeierea reuniunii, cum a fost prima adunare cercuală a despărţămîntului 
Peşteş, convocată pentru 5 martie 189124• La adunarea a.cestuia au fost invi
taţi nu numai membrii ·reuniunii, ci „şi toţi amicii şi binevoitorii cauzei .şcola
re"25. Într-adevăr, adunarea s-a ţinut la data anunţată, în şcoala din Ineu, 
prezenţi fiind 18 învăţători2R. 

Pentru i-storia despărţămîntului Peşteş al reuniunii a fost un moment 
notabil, fii,ndcă atunci s-au pus bazele bibliotecii acestuia prin donaţiile fă
cute de membrii ei, după cum 'Urmează: preşejinte:e Avram lgna - 5 cărţi 
şi 1 florin, Vasiliu Giurgiu - 4 cărţi, Aron Bulzan - 2 florini, Iosif Crainic 
- 2 florini, Ioan A n-tonescu - 2 florini, Constantin Maruşoa - 3 florini, 
Teodor Ton,ţ - 2 florini, Ion Trip - 1 flr,rin, Nicolae Cfumpi.an - 1 flo
rin, Antoniu Măruţ - 2 ..:arţi şi 1 flor·.n, M:hail Ia.cob - 2 cărţi şi 1 florin, 
Georgi•u Groza - 1 .florin, Florian Câmpian - 2 .florini, Ioan Mudura -1 
f:orin, Georgiu Lal - 1 florin, Pantelimon Matiuţ - 2 ,florini27• Biblioteca 
s-a fofiripat, deci, din donaţiile a 16 învă\ători, care au constat în 15 ,cărţi 
şi 23 '[or'ni (din care vor fi procurate alte cărţi). Este cea dintîi bibliotecă 
constituită fo cadrul Reuniunii ânvăţătorilor români din Bihor, din contribu
ţiile generoase ale membrilor despărţămfotului Peşteş, aşa cum, dealtlfel, s-a 

21 Idem, f. 161-162. 
22 Idem, f. 148-149. 
23 Idem, <los. 232, f. 124-125. 
24 Convocare, în Biserica li 1coal.a, 1891, nr. 6, p. 48. 
25 Ibidem. 
26 Arh. St. O., fond Ep. Ort. Rom., dos. 207, f. 108-109. 
27 Ibidem. 
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înnîmp!at cu toate bibliotecile societăţilor cultura!e româneşti, a căror exis
tenţă ,s-a datorat exclusiv spiritului de sacr~ficiu fo folosul cauzei luminării şi 
al progresului cultural naţional. Conform unei practici pe deplin verificate 
în viaţa publică a români:or transilvăneni, conducerea cespărţărnfonului Poşt~ 
al reuniunii a făcut apel, prin intermediul presei, la sprijin colectiv ~n vederea 
sporirii cărţi.lor din bilbliotecă. Cum textul publicat este caracteristic şi pentru 
alte iniţiative similare, îl reproducem: ,,Reuniunea Î,nvăţătorilor ... din in~
pe:toratul Peşteşu!ui - districtul orădean ... , cu ocaziunea primei sale 
şedinţe cercuale ... , prin contribuirile stimaţilor membri, a pus baza unei 
biblioteci. Fiind însă, că acestea contribuiri deocamdată sunt prea neînsemnate 
spre a oumpera orpuri pentru acest salutar scop, subscrişi (Avram Lgna, ca 
preşedinte, şi Teodor Ton.ţ, ca biblioteoaf' - n.n.), IÎn numele reuniunei, ne 
permitem a recur,ge la mărinimositatea Preaonoratului pwblic român, rug,în
du-1 ca, precum prin sprijinirea altor instituţiuni a dovedit c?t de mult .îi 
zace la inimă cu:tura poporului Tomân, aşa să binevoiască a-şi arăta mărini
mositatea ,şi faţă L;e biblioteca noastră. Contribuirile -în cărţi sau bani sunt 
a .se adresa"28 bibliotecarului despărţământului. 

Pregătirile din anii 1888-1889 şi 10fiinţarea, ,în 1890, a filialelor reu
niunii au fost etape necesare 1n direcţia constituirii unei asociaţii a tuturor 
învăţătorilor români din Bihor29, eveniment care ~-a petrecut ,în ziua de 6 mai 
1891, la Oradea, cînd a avut loc adunarea generală a reuniunii învăţătorilor 
din d:stricnul orădean. Protoco:ul acesteia a fost dat publicităţii30, asnfel că 
avom posibilitatea de a ne informa despre ceea cc s-a ,întîmplat. Adunarea 
generală a fost „deschisă" de Toma Păcală (comisar consistorial), ,,,prin o 
cuvîntare potrivită" momentului. La „ordinea" de zi figura, ca punct prin
cipal, constituirea reuniunii. A fost aleasă o comisie care ~ă propună ,,func
ţionarii" asociaţiei. 1n componenţa acestei comisii au intrat ,învăţătorii: 
Elia Bochiş, Ioan Pinter, Vasile Sala, Avr,am Igna, N. Ciavici, Iosif Silaghi, 
IEe Lucanu, Pet-re Bogdan, Iosif Crăciun, Ioan Mihi·şiu, I. Antonescu şi I. Ţu
cra31. După „o serioasă consultare", comisia a anunţat - prin raportorul Va
sile Sa:a - comitetul de conducere al reuniunii, alcătuit din: Nicolae Zigre 
(preşedinte), Petru Bogdan (vicepreşedinte), Avram lgna, Paul Pop (notari), 
I. Pinter (casier), fo.si.f Silaghi (controlor), Eli,a Bochiş {b~bliotecar). Partici
panţii la adunarea generală - IÎn număr de 114 (adică 37 ,Învăţători din ins
pectoratul Orăzii Mari, 20 -din cd al Peşte.şu!ui, 25 din cel al Tincei, 19 din 
al Beiuşul·ui, 12 din al Vaşcău:ui şi numai 1 din cel al Deliului) - ,,.în una
nimitate primesc propunerile comisiunei"32, deci subscriu la instalarea ,În 
fruntea reuniunii a celor deja menţionaţi. 

Elia Bochiş citeşte „un ,pToiect : e regulament" pentru „afaceri!e interne" 
ale asociaţiei, pe care adunarea î.l acceptă, cu precizarea că va .fi utilizat ca 
„mater:al pentru proiectarea ... altui regulament, care să se compună pentru 
,adunarea generală proximă, de către comitetul acestei adunări"33 . La punctul 
8 al programului adună·rii generale au fost discutate probleme referitoare la 

28 Apel, în Biurica # 1coala, 1891, nr. 11, p. 87. 
28 Ne referim numai la învăţătorii de confesiune greco-orientală {ortodoxă). 
30 GazTrans, 1891, nr. 134, p. 5; Biserica Ji 1coala, 1891, nr. 25, p. 19. 
31 Ibidem. 
32 Ibidem. 
13 Ibidem. 
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componenţa comitetului ceintral al reuniunii, mai exact cei amintiţi deja 
(consideraţi ,,birou" al reuniunii) ·şi ,încă 6 membri: V. Sala, N. Indrieş, 
D. Sime, T. Fluture, I. Buz şi ,Petru Leucuţa. Din trei fo trei ani era ales 
alt comitet central, ,în .sensul că fo acesta erau introduşi conducătorii (pre
şedinţii) de9Părţamintelor şi ,încă şase membri. 

S-au fixat, totodată, taxele de membru: 20 florini pentru membrii pe 
viaţă, 2 florini pentru membrii ordinari şi 50 creiţari pentru membrii ajută
tori. Preşedinţii despărţămintelor orădean (Elia Bochiş) şi al Peşteşului (A
vram lgna) ale reuniunii au prezentat, ,cu această ocazie, ,,protocoalele des
pre activitatea" lor de pînă atiunci, luitndu-se hotănîrea ca pe viitor, cu cel 
puţin o lună foainte de adunarea generală a asociaţiei, să se „subştearnă 
protocoalele despre activitatea lor la prezidiul adunărei districtuale", pentru 
a ,fi mai temeinic analizate. Invăţătorul din lnand, Ioan Cost•a, a dat „cetire" 
dizertaţiunii intitulate Importanţa r~u,ijuniJ.o.,. de cultură, iar Iosif Silaghi 
(învăţător fo Mădăraş) prezintă lucrarea: Cum îşi poate învăţătorul îmbună
tăţi starea materială şi spirituală. Comitetul central al reuniunii a fost ,în
sărcinat să se ocupe de „încartif'uirea" ,învăţătorilor care vor fi prezen.ţi la 
adunarea generală, ce va avea loc tot la Oradea. Fiecărui învăţător i 5e va 
pune la dispoziţie „regulamentul pentru conferinţe şi reuniuni•, ou scopul 
de a cunoaşte preocupările acestora. Un fapt .demn de relevat este acela 
că s...au înscris, ca membri ai f'euniunii, doi ,învăţători care nu locuiau fo 
Bihor. 

Se cuvine a ,fi subliniată ,împrejurarea că, deşi este vorba de o reuniune 
districtuală a fovăţătorilor, preşedinte al acesteia a fost ales avocatul dr. 
Nicolae Zigre, personalita·te a vieţii culturale ,şi politice a românilor bihoreni, 
cunoscut din acţiunile sale anterioare ca un fervent patriot, fost el Snsuşi, fo 
anii de studiu al Academia de drept din Oradea, membru activ al Societăţii de 
lectiură din Oradea, .duipă care a sprijinit toate iniţiativele tinererului român 
şi s-a integrat mi1şcării naţionale, dî1ştigfodu-,şi o mare autoritate [O viaţa publi
că orădeană. 

lntegnînd-u-se acţiunii intelectualilor români de creare a numeroase reu
niuni fovăţătoreşti fo Transilvania, Banat, Crişana şi Maramureş, demersurile 
organizatori.ce ale f'Ommilor bihoreni - circumscrise perioadei dintre anii 
1888-1891 - au aVl\Jt ca finalitate con~titiuirea unei asemenea asociaţii pro
fesionale, ale cărei forme de activitate le vom prezenta într-<> lucrare separată, 
deoarece mai sînt necesare investigaţii documentare pentru a fi cît mai cu
prinzător reconstituite. 
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